

[Text]

Mr. Gundlock: For your information, daily *Hansard* is in your nearest local library and is available to every one of the public.

The Joint Chairman (Mr. MacGuigan): It is available for a three dollar subscription fee per year as well.

Mr. Gundlock: Not in the library.

The Joint Chairman (Mr. MacGuigan): Mr. Skoreyko.

Mr. Skoreyko: Mr. Chairman I will decline from asking any questions. Thank you very much.

The Joint Chairman (Mr. MacGuigan): The last questioner for the Committee is Mr. Warren Allmand from Montreal, Notre-Dame-de-Grâce.

Mr. Allmand: Mr. Chairman, I just want to state that after listening to the brief I am a bit confused by the submissions. Maybe the witness could clarify them.

At one point he decried the federal government for destroying parliamentary institutions and then he went on to make a series of recommendations, such as fixed dates for elections, changing the powers of the Prime Minister, etc., which were completely contrary to the parliamentary system as has been practiced over the centuries in England and in Canada and are closer to the republican system. So on that issue I was very confused and I do not know now whether he is for a republican system or the parliamentary system. Then he said that it was very difficult to change the government in Ottawa but it was very easy to change the Government in the provincial areas. It just occurred to me that we have had a government in Alberta for 35 years—I do not want to reflect on the wisdom of the people in Alberta—and I just wondered whether he really thought parliamentary democracy was being practised more fully in the western provinces than it is in Ottawa. He also reflected on the Senators that were appointed. I am just wondering how well Senator Manning served the Liberal Party, or Senator Casgrain, or Senator Forsey, or Senator Cameron from Banff, Alberta—how many years he served the liberal party and poured money into the Liberal party coffers. As far as I know, in the last ten years many of the appointments to the Senate—there was Senator Lawson of British Columbia who was appointed in the last year—have had no association with the Liberal Party. As a matter of fact, I think the majority of recent appointments came from other parties. Senator Manning, Senator Casgrain and Senator Forsey came from other parties; Senator Lawson had no political affiliations; and I think two of the others were affiliated with the Liberal Party.

I must say, after listening to the brief, I really cannot understand the policy of the Western Canada Party. But I want to say, as an easterner from Montreal, I find that very often in the House of Commons the western members are so aggressive, of all the parties—the Conservatives, the Liberals and the NDP—that they take up too much time in Parliament. I would rather see more time given to eastern problems.

[Interpretation]

M. Gundlock: Pour votre gouverne, le *Hansard* du jour se trouve dans votre bibliothèque locale la plus proche et il est à la disposition de chacun.

Le coprésident (M. MacGuigan): On peut se le procurer également par un abonnement de \$3 par année.

M. Gundlock: Pas à la bibliothèque.

Le coprésident (M. MacGuigan): Monsieur Skoreyko.

M. Skoreyko: Monsieur le président, je n'ai pas de question à poser. Merci beaucoup.

Le coprésident (M. MacGuigan): Le dernier questionneur pour le Comité est M. Warren Allmand de Montréal, Notre-Dame-de-Grâce.

M. Allmand: Monsieur le président, je voulais simplement dire qu'après avoir entendu le mémoire je suis quelque peu embrouillé par les recommandations. Le témoin pourrait peut-être apporter quelques éclaircissements.

A un moment donné, il a accusé le gouvernement fédéral de détruire les institutions parlementaires et il a continué par toute une série de propositions, comme des dates fixées pour les élections, le changement des pouvoirs du premier ministre, etc., propositions entièrement contraires au régime parlementaire tel qu'il a été pratiqué au cours des siècles en Angleterre et au Canada. Ces propositions sont plus proches d'un régime républicain. Sur cette question, je suis assez embrouillé et j'ignore s'il est en faveur d'un régime républicain ou d'un régime parlementaire. Ensuite il a déclaré qu'il serait très difficile de changer le gouvernement à Ottawa mais qu'il serait très facile de changer le gouvernement dans les régions provinciales. Je viens juste de penser que nous avons eu un gouvernement en Alberta depuis 35 ans, je ne veux pas discuter de la sagesse des citoyens de l'Alberta, je me demandais simplement s'il croit réellement que l'on pratique davantage la démocratie parlementaire dans les provinces de l'Ouest qu'à Ottawa. Il a aussi parlé de la nomination des sénateurs. Je me demande quels ont été les services rendus par le sénateur Manning au Parti libéral, ou la sénatrice Casgrain, ou le sénateur Forsey, ou le sénateur Cameron de Banff, Alberta, pendant combien d'années ont-ils servi le Parti libéral et versé de l'argent dans les coffres de ce parti. D'après ce que je sais, au cours des dix dernières années, nombre des nominations au Sénat, il y a eu le sénateur Lawson de la Colombie-Britannique qui a été nommé l'année dernière, n'ont aucune association avec le Parti libéral. En fait, je crois que la plus grande partie des nominations qui ont eu lieu dernièrement provenaient des autres partis. Les sénateurs Manning, Casgrain, Forsey venaient des autres partis; le sénateur Lawson n'avait pas d'affiliation politique et je crois que deux des autres étaient membres du Parti libéral.

Je dois dire, après avoir entendu le mémoire, que je ne puis réellement comprendre la politique du *Western Canada Party*. Mais je voudrais dire, à titre de citoyen de l'Est du pays, je viens de Montréal, je trouve que très souvent à la Chambre des communes, ce sont les représentants de l'Ouest qui démontrent le plus d'agressivité dans tous les partis, conservateur, libéral ou NPD, ils prennent beaucoup trop de temps au Parlement. J'aime-